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2022 年衛生健康事業発展統計を公開 
国家卫生健康委员会    www.nhc.gov.cn 2023-10-12 来源:  国家卫生健康委员会 

-------------------------------------------------------------------------------- 

10月 12日、国家衛生健康委員会は「2022年我が国衛生健康事業の発展に関する統計公報」を発表し

た。「公報」によれば、2022年、全国医療・衛生機構の総受診者数は 84億 2000万人とほぼ前年並みとな

っている。全国の中医学医療衛生機構の総数は 80,319か所となり、前年比で 2,983か所増加し、総受診者

数は 12億 3,000万人回となり、前年より 2,000万人回増加している。「公報」では、我が国の政府投資の

絶えざる増加により、医療衛生資源が改善拡大され、衛生サービスの体系が継続的に改善され、健康中国

の建設が着実に前進していることが示されている。 

 

医療衛生資源の総量は増加し続けている。『公報』は、病床に関し 2022年末時点で全国の医療衛生機構

の病床数が 975万床になったと指摘している。病院中、公立病床が 70.0％を占めている。前年と比べて病

床数は 30万床増加した。医療衛生機構の人口 1,000人当たり病床数は 2021年の 6.70床から 2022年には

6.92床に増加した。2022年の全国病床使用率は 71.0％、退院者の平均在院日数は 9.2日となっていた。 

 

衛生スタッフの総数上、「公報」は、2022年末時点で全国の衛生スタッフ総数は 1,441万 1,000人とな

り、前年比 42万 5,000人の増加となったことを明らかにした。前年と比較して、医療技術者数は 41万

4,000人増加した。2022年には、人口 1,000人あたりの執業（アシスタント）医師は 3.15人、正看護師は

人口 3.71人になっている；人口 1万人あたりの全科医師数は 3.28人、専門公衆衛生機構職員の数は 6.94

人である。村の衛生室スタッフ 136万 7,000人中、114万 1,000人が執業（アシスタント）医と郷村医師免

許を持っている人たちである。 

 

「公報」は、末端医療サービスに関して、2022年末時点における全国の県級（県級市を含む）医院数

は 1万 7555か所、県級（県級市を含む）婦人小児保健機構は 1866か所、県級（県級市を含む）疾病予防

管理センターは 1999か所、県級（県級市を含む）衛生監督署は 1728か所、4類の県級（県級市を含む）

医療衛生機構のスタッフ数は 366万 9000人になったとしている。2022年、全国の研究（県級市を含む）

の病院での診療者数は 13億 5000万人回、郷鎮衛生院では 12億 1000万人回、村衛生室では 12億 8000

万人回となった。さらに、全国には既に社区衛生サービスセンター3万 6448か所が設立されている。前

年と比較して、社区衛生サービスセンター（ステーション）のスタッフ数が一定程度増加しており、前年

より 3万 4000人 5.0％の増加を示した。 

 

患者の医療費は概して安定しており、変動は比較的小さい。『公報』によると、病院における平均外来

費用は 342.7元で、現在価格に基づけば前年比で 4.1%の増加、比較可能な価格に基づけば 3.0%の増加と

なった； 一回当たりの平均入院費用は 10,860.6元で、現在価格に基づけば前年比で 1.3％の減少、比較可

能な物価に基づけば 2.4％の減少を示している。うち、三級公立医院における平均外来費用は 3.1％増加し

ているが、平均入院費用は 4.0％の減少となった。医療費に関しては、「公報」によると、2022年の全国

衛生費用総額は当初 8兆 4846億 7000万元と見込まれており、うち、政府の医療費支出が 2兆 3916億

4000万元となり、28.2％を占め；社会保健支出は 3兆 8015億 8000万元で 44.8％を占めていた；個人医療

費支出は 2兆 2914億 5000万元で 27.0％を占めた。一人当たりの医療費総額は 6,010.0元で、医療費総額

は GDPの 7.0%を占めている。 

 

『公報』によると、2022年の出生数は 956万人であった。第二子の割合は 38.9％、第三子以上の割合

は 15.0％、出生時の性比は 111.1である。2022年には全国の託児サービス機構総数は 7万 5700か所とな

り、人口千人当たりの保育施設数は全国で 2.57施設となった。健康中国の建設は、強固な住血吸虫症の

予防治療や風土病や職業病の予防治療など各項取り組みの成果とともに、「多方向に並行して」進んでい

る。2022年には、末端医療衛生機構で健康管理を受けている 65歳以上の高齢者数は 1億 2708万 3000人

となった。 

 

 



Statistical Bulletin on the Development of Health Care in 2022 Released 
China National Health Commission  www.nhc.gov.cn 2023-10-12 Source: China NHC 

-------------------------------------------------------------------------------- 
On October 12, the National Health Commission released the "Statistical Bulletin on the Development of my 

country's Health Care Industry in 2022". According to the "Bulletin", in 2022, the total number of visits to medical 

and health institutions nationwide was 8.42 billion, which is basically the same as the previous year. The total number 

of TCM medical and health institutions nationwide was 80,319, an increase of 2,983 over the previous year, and the 

total number of visits was 1.23 billion, showing an increase of 20 million over the previous year. The bulletin shows 

that the Chinese government's investment has continued to increase, the quality of medical and health resources has 

been improved and expanded, the health service system has been continuously improved, and the construction of a 

healthy China has been steadily advancing. 

 

The total amount of medical and health resources continues to increase. In terms of beds, the Bulletin points out 

that by the end of 2022, there will be 9.75 million beds in medical and health institutions across the country. Among 

hospitals, public hospital beds account for 70.0%. Compared with the previous year, the number of beds increased by 

300,000. The number of beds per thousand people in medical and health institutions increased from 6.70 in 2021 to 

6.92 in 2022. In 2022, the national hospital bed occupancy rate was 71.0%, and the average length of stay for 

discharged patients was 9.2 days. 

 

In terms of the total number of health personnel, the "bulletin" clearly stated that at the end of 2022, the total 

number of health personnel in the country was 14.411 million, an increase of 425,000 over the previous year. 

Compared with the previous year, the number of health technicians increased by 414,000. In 2022, there were 3.15 

practicing (assistant) physicians per thousand people and 3.71 registered nurses per thousand people; There were 3.28 

general practitioners per 10,000 people and 6.94 professional public health technicians per 10,000 people. Among the 

1.367 million people working in village clinics, there were 1.141 million practicing (assistant) physicians and those 

holding rural doctor certificates. 

 

In terms of primary health services, the bulletin states that, by the end of 2022, there will be 17,555 county-level 

(including county-level cities) hospitals, 1,866 county-level (including county-level cities) maternal and child health 

institutions, 1,999 county-level (including county-level cities) disease prevention and control centers, 1,728 county-

level (including county-level cities) health supervision institutes, and 3.669 million health workers in four types of 

county-level (including county-level cities) medical and health institutions. In 2022, the number of patients treated in 

county-level (including county-level cities) hospitals nationwide will be 1.35 billion, the number of patients treated in 

township health centers will be 1.21 billion, and the number of patients treated in village clinics will be 1.28 billion. 

In addition, 36,448 community health service centers (stations) have been established across the country. Compared 

with the previous year, the number of community health service centers (stations) has increased, and the number of 

staff in community health service centers (stations) has increased by 34,000, an increase of 5.0%. 

 

The overall medical expenses of patients are stable, with relatively small fluctuations. The Bulletin shows that the 

average outpatient cost per visit in hospitals is 342.7 yuan, up 4.1% year-on-year at current prices and up 3.0% at 

comparable prices; The average hospitalization cost per visit is 10,860.6 yuan, which represents a 1.3% year-on-year 

decrease in current prices and a 2.4% decrease in comparable prices. Among them, the average outpatient cost per 

visit in tertiary public hospitals increased by 3.1%, and the average hospitalization cost per visit decreased by 4.0%. 

In terms of health expenditure, the Bulletin shows that the total national health expenditure in 2022 is preliminarily 

estimated to be 8484.67 billion yuan, among them: government health expenditure is 2391.64 billion RMB, the per 

capita total health expenditure is 6010.0 yuan, and the proportion of total health expenditure to GDP is 7.0%, 

accounting for 28.2%; Social health expenditure is 3801.58 billion yuan, accounting for 44.8%; Personal health 

expenditure is 2291.45 billion RMB, accounting for 27.0%.  

 

According to the Communiqué, the number of births in 2022 will be 9.56 million. The proportion of second 

children is 38.9%, the proportion of third children and above is 15.0%, and the sex ratio of the newborn population is 

111.1. In 2022, the total number of childcare service institutions nationwide will be 75,700, and the number of 

childcare places per thousand people nationwide will be 2.57. While consolidating the results of various work such as 

schistosomiasis prevention and control, endemic disease prevention and control, and occupational disease prevention 

and control, the construction of Healthy China will "advance in multiple directions". In 2022, the number of elderly 

people aged 65 and above receiving health management in primary medical and health institutions will be 127.083 

million. 
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2022年卫生健康事业发展统计公报发布 
国家卫生健康委员会    www.nhc.gov.cn 2023-10-12 来源:  卫生健康委员会 

-------------------------------------------------------------------------------- 

10 月 12 日，国家卫生健康委发布《2022年我国卫生健康事业发展统计公报》。根据《公报》，2022 年，

全国医疗卫生机构总诊疗人次 84.2亿，与上年基本持平。全国中医类医疗卫生机构总数 80319个，比上年增

加 2983个，总诊疗人次 12.3亿，比上年增加 0.2亿人次。《公报》显示，我国政府投入不断增加，医疗卫生

资源提质扩容，卫生服务体系不断健全，健康中国建设稳步推进。 

 

医疗卫生资源总量继续增加。在床位上，《公报》指出，2022 年末，全国医疗卫生机构床位 975.0 万张。

医院中，公立医院床位占 70.0%。与上年比较，床位增加 30.0 万张。每千人口医疗卫生机构床位数由 2021

年 6.70张增加到 2022年 6.92张。2022年，全国医院病床使用率 71.0％，医院出院者平均住院日为 9.2日。 

 

卫生人员总数上，《公报》明确，2022年末，全国卫生人员总数 1441.1万人，比上年增加 42.5万人。与

上年比较，卫生技术人员增加 41.4万人。2022年，每千人口执业（助理）医师 3.15人，每千人口注册护士

3.71人；每万人口全科医生数为 3.28人，每万人口专业公共卫生机构人员 6.94人。在村卫生室工作的人员

136.7万人中，执业（助理）医师和持乡村医生证的人员 114.1万人。 

 

基层卫生服务上，《公报》提出，2022年末，全国共有县级（含县级市）医院 17555所、县级（含县级市）

妇幼保健机构 1866所、县级（含县级市）疾病预防控制中心 1999 所、县级（含县级市）卫生监督所 1728

所，四类县级（含县级市）医疗卫生机构共有卫生人员 366.9万人。2022年，全国县级（含县级市）医院诊

疗人次 13.5亿，乡镇卫生院诊疗人次 12.1亿，村卫生室诊疗人次 12.8亿。另外，全国已设立社区卫生服务

中心（站）36448个。与上年相比，社区卫生服务中心（站）数量有所增加，社区卫生服务中心（站）人员数

比上年增加 3.4万人，增长 5.0%。 

 

病人医药费用总体稳定，波动相对较小。《公报》显示，医院次均门诊费用 342.7元，按当年价格比上年上

涨 4.1%，按可比价格上涨 3.0%；次均住院费用 10860.6元，按当年价格比上年下降 1.3%，按可比价格下降

2.4%。其中，三级公立医院次均门诊费用上涨 3.1%，次均住院费用下降 4.0%。卫生费用方面，《公报》显示，

2022年全国卫生总费用初步推算为 84846.7亿元，其中：政府卫生支出 23916.4亿元，占 28.2%；社会卫生

支出 38015.8亿元，占 44.8%；个人卫生支出 22914.5亿元，占 27.0%。人均卫生总费用 6010.0元，卫生

总费用占 GDP的比例为 7.0%。 

 

根据《公报》，2022年出生人口 956万人。二孩占比为 38.9%，三孩及以上占比为 15.0%，出生人口性别

比为 111.1。2022年全国托育服务机构总数 7.57万家，全国千人口托位数 2.57个。在巩固血吸虫病防治、

地方病防治、职业病防治等各项工作成效的同时，健康中国建设“多路并进”。2022年，在基层医疗卫生机构

接受健康管理的 65岁及以上老年人数 12708.3万。 
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